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Ustavující zasedání zastupitelstva

Nově zvolené zastupitelstvo obce se sešlo dne 18. října 2022 na ustavujícím 
zasedání, na kterém byly zvoleny tyto orgány:

Starosta obce Místostarostka obce
Ing. Jakub Coufalík (ODS) Ing. Bc. Iveta Jandová (KDU-ČSL)
 
Rada obce  
Ing. Jakub Coufalík (ODS)  
Ing. Bc. Iveta Jandová (KDU-ČSL) 
Mgr. Rudolf Budiš (ODS)  
doc. RNDr. Světlana Zahrádková, Ph.D. (Zelená pro Žabčice)
Vít Šmerda (ODS)    

Kontrolní výbor Finanční výbor
Předseda  Ing. Jan Zich (KDU-ČSL) Předseda  Ing. Andrej Tóth (ODS)
Člen      Kamil Dofek (ODS) Člen    Ing. Peter Čmarada (Zelená pro Žabčice)

Člen      Ing. Michal Mrkvica (ODS) Člen   Ján Brnka (KSČM)
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Slovo nového starosty obce

Milí spoluobčané, 
tento Občasník nemohu začít ničím jiným než nedávným svátkem demokracie, 
a to volbami do zastupitelstva naší obce, ve kterých se o vaše hlasy ucházelo 60 
kandidátů ze čtyř kandidujících stran. Volební účast v naší obci byla 52,86 %, 
což je oproti celorepublikovému průměru (46,07 %) důkazem, že vám není chod 
naší obce lhostejný. Na následném ustavujícím zastupitelstvu dne 18. 10. 2022 
bylo zvoleno nové vedení obce. Výsledek můžete vidět na úvodní straně. 
 Chtěl bych poděkovat všem, kteří k volebním urnám dorazili a vyjádřili tak 
svůj názor na budoucí směřování naší obce a také za důvěru projevenou našemu 
vítěznému uskupení, díky které budeme moci pokračovat v práci pro Žabčice. 
Do následujících čtyř roků vstupujeme v koalici s KDU-ČSL a v povolebním vy-
jednávání jsme získali také podporu strany Zelená pro Žabčice. Všechna přání 
a tužby se určitě naplnit nedají, nicméně naším společným cílem by mělo být 
pokusit se o maximum.
 Gratuluji všem zvoleným zastupitelům a přeji jim, aby jejich kroky byly vždy 
vedeny v zájmu obce a jejích občanů. Těším se na vzájemnou spolupráci s těmi, 
kteří mají zájem se spolupodílet na tom, aby Žabčice byly místem, kde se dobře 
žije.
 V následujícím období nás bude čekat několik projektů, které je třeba buď 
dokončit, nebo znovu po dvouleté pauze z důvodu pandemie oživit. Zmíním 
několik příkladů: kolaudace komunikací v prodloužených ulicích Pomezní a Ti-
chá, rozsvícení vánočního stromu se sbírkou pro dětskou nemocnici v Brně, za-
hájení práce na novém územním plánu, zřízení nových webových stránek obce 
atd. Úkolů a plánů do budoucna je mnoho, pevně věřím, že se nám je podaří 
postupnými kroky naplňovat, a to i ke spokojenosti obyvatel obce.
 Základním kamenem k naplnění cílů se do budoucna jistě jeví hospodárné 
nakládání s energiemi. Budeme usilovat o to, aby se veřejné budovy staly v bu-
doucnu co nejvíce soběstačné na vlastních zdrojích energie.

Poděkování
Chtěl bych touto cestou ještě jednou poděkovat odstupujícímu panu starostovi 
Mgr. Vladimíru Šmerdovi za jeho dlouholetou práci, kterou pro obec vykonával 
třicet let a popřát mu mnoho úspěchů v jeho dalším profesním i osobním životě.
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Od 1. října 2021 má farnost Přísnotice – Žabčice nového duchovního správce 
P. Mgr. et Bc. Jaroslava Trávníčka. Současně je ustanoven farářem pro Římsko-
katolickou farnost Blučina a Měnín.
  Žádá proto farníky, aby při objednávce církevního pohřbu nejdříve sjednali 
termín s ním, potom teprve s pohřební službou.

Kontaktní místo: 
Římskokatolická farnost Blučina
Komenského 20, 664 56 Blučina

mobil: 777 259 336 

 V této souvislosti bychom chtěli požádat občany, kteří potřebují vykopat hrob, 
aby si toto kopání objednali s ostatními službami přímo u pohřební služby Nostalgie.

I v letošním školním roce 2022/ 2023 má MŠ v provozu 4 třídy se 70 dětmi. 
V přízemí budovy jsou dvě třídy, Žabky a Sluníčka s mladšími dětmi, v poschodí 
též dvě třídy, Myšky a Medvídci, děti s povinnou předškolní docházkou, připra-
vující se na přestup do ZŠ. Stará se o ně 7 pedagogů, jedna asistentka pedagoga 
ve třídě Žabek a ve třídě Sluníček pomáhá s dětmi školní asistentka.
 Nově jsme se zapojili do programu EDUPAGE – elektronická třídní kniha, 
elektronické omlouvání dětí. Školní program – elektronická pokladna a elektro-
nické omlouvání stravného, které již funguje od června loňského školního roku.
 První akcí tohoto školního roku pro děti byla prevence zubní hygieny „Den-
tal prevention”, která proběhla 8. 9. 2022 dopoledne, pod vedením mediků – stu-
dentů lékařské fakulty Masarykovy univerzity v Brně. 4. 10. 2022 začíná kroužek 
oblíbené ZUMBY, který zajišťuje Taneční škola „AURA”,  v jednání je na přání 
rodičů kroužek „Angličtina hrou”, 6. 10. 2022 v čase 14.30 – 16.15 hodin  zveme  
rodiče na „Podzimní tvoření” pro děti s rodiči, konané ve vstupní hale MŠ. Jsou 

 Zároveň bych chtěl poděkovat svým přátelům, a především své rodině, kteří 
mi jsou po celou dobu velkou oporou, čehož si velice vážím a zároveň beru jako 
motivaci pracovat pro naši obec, jak nejlépe dovedu.

Přeji vám krásný podzim a pevné zdraví

Ing. Jakub Coufalík
starosta obce Žabčice

Poslední školní den se stal dramatický pro matku malého dítěte, které se vi-
nou technické závady ocitlo uzamčené v osobním automobilu na ulici Nádražní 
v Žabčicích. Od přijetí oznámení se hlídka strážníků MP Židlochovice dosta-
vila na místo události 
za necelých 5 minut 
a vzhledem k venkov-
ním teplotám přesahu-
jícím 37 stupňů Celsia 
a nebezpečí z prodlení 
dítě pomocí hrubé síly 
vyprostili.

Informace Městské policie

Objednávky církevního obřadu – pohřbu
 POZOR ZMĚNA OD ŘÍJNA 2021

Ze života Mateřské školy Žabčice
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Prázdniny rychle uběhly a my jsme 1. září zasedli do školních lavic v počtu 103 
dětí, 14 pedagogických a 5 provozních pracovníků. Všichni doufáme, že už se 
nebude opakovat distanční vzdělávání z posledních dvou let a že všichni se opět 
vrátíme do klasické školy. Nic nenahradí každodenní setkávání ve škole, na dě-
tech byl vidět obrovský sociální propad. Máme naplánováno plno akcí, protože 
teď nás nic neomezuje a snad to tak vydrží.

Třídy ve školním roce 2022/2023
 Počet
Třída žáků   
1. 22 Třídní učitelka Mgr. Markéta Uhlířová
  Školní asistent  Hana Schönwälderová

2. 17 Třídní učitelka Mgr. Beata Forbergerová
  Asistent pedagoga Lenka Šmoldasová 

3. 27 Třídní učitelka Mgr. Michaela Kouřilová
  Asistent pedagoga Mgr. Ilona Surá 

4. 19 Třídní učitelka Mgr. Kateřina Maňák Svobodová
  Asistent pedagoga  Lenka Zourek Šuléřová, DiS. 

5. 18 Třídní učitelka Mgr. Hana Flajšingerová
   Asistent pedagoga Eva Jarošová    

Učitelky Mgr. Martina Mašterová
 Mgr. Radmila Doležalová
 Mgr. Ilona Surá
 Mgr. Markéta Tarczewska, Ph.D.

Školní speciální pedagog Mgr. Radmila Doležalová

Školní psycholog Mgr. Petra Kadlecová
 

připraveny ESS (EDUKATIVNĚ STIMULAČNÍ SKUPINKY) – v rámci přípra-
vy dětí na vstup do ZŠ, které vedou paní učitelky z naší základní školy v budově 
ZŠ. Předplavecký výcvik našich nejstarších dětí je naplánován na jaro 2023. Dále 
jsme připravily Hovorové hodiny pro rodiče, děti navštíví v MŠ Zdravík a Jedlík 
z projektu „Zdraví dětem”, divadlo „ŠIKULKA”, kouzelník „KATONAS”, starší 
děti zhlédnou v divadle Bolka Polívky v Brně pohádku „MRAZÍK”, na jaře se do 
divadla Bolka Polívky podívají všechny děti z naší MŠ.
 Jsme zapojeni do projektu „Celé Česko čte dětem”, vždyť společné čtení dě-
tem alespoň 20 minut denně je jednou z cest, jak přimět děti k zájmu o knihy 
a následnou četbu z nich. Kdo málo čte, málo ví a přijímá i díky tomu špatná 
rozhodnutí. My pedagogové víme, že dětství rozhoduje o kvalitě dospělého živo-
ta. Snažíme se vést děti k tomu, aby se měly rády, věřily nám i sobě a aby věděly, 
že je dobré vidět svět svýma očima, ale i naslouchat moudrostem a zkušenostem 
jiných, právě z knih a časopisů.
 Za kolektiv zaměstnanců přeji všem krásný podzim a stálé zdraví.

                       Dana Mrázková
zástupce ředitele školy MŠ

Ze života Základní školy Žabčice
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Plánované akce ZŠ a ŠD na školní rok 2022/2023

6.9. Anthropos 4.
7.9. Kouzelník 1.-5.
8.9. Dentální hygiena 1.
9.9. Fotografování 1.

3.10. Planetárium 2., 3.
10.10. Fotograf. Vánoce 1.-5.
14.10. Podzimní dílna rodiče+děti
18.10. Lipka 5.
18.10. Planetárium 4.
21.10. Planetárium 5.
25.10. Vida centrum 4.
25.11. Adventní dílna rodiče+děti
27.11. Vánoční strom vybraní žáci

5.12. Mikuláš 1.-5.
7.12. Akademie 1.-5.
8.12. Vánoční koncert 1.-5.

6.3. Lipka 3.
8.3. Divadlo Brno 4., 5.

27.4. EKO Kamenná 4.
3.5. Lipka 4.

17.5. Lipka 5.
30.5. EKO Jezírko 2., 3.
12.6. Školní výlet 2., 4., 5.
15.6. Školní výlet 1., 3.

Kyberšikana 3., 4., 5. tř.  
Diagnostika 1., 2. tř. 
Zahájení plaveckého výcviku 2., 3. tř. - jaro 2023

Školník Radek Nejedlík 
Vedoucí ŠJ Jaroslava Kopřivová 
Kuchařka Marcela Nováková 
Pomocná síla ŠJ Iva Hrubá
Úklid Romana Urbánková 

Organizace školního roku

Zahájení
Čtvrtek 1. září 2022

Podzimní prázdniny 
Středa 26. října – čtvrtek 27. října 2022
Vánoční prázdniny
Pátek 23. prosince 2022 – pondělí 2. ledna 2023

Ukončení vyučování v prvním pololetí
Úterý 31. ledna 2023

Pololetní prázdniny
Pátek 3. února 2023

Jarní prázdniny
Pondělí 13. března – pátek 17. března 2023

Velikonoční prázdniny
Čtvrtek 6. dubna 2023

Ukončení vyučování ve druhém pololetí
Pátek 30. června 2023

Hlavní prázdniny
1. července – 3. září 2023

Zahájení školního vyučování 2023/2024
Pondělí 4. září 2023
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Zápis do první třídy: pondělí 3. dubna 2023

Den otevřených dveří: 27. 3. 2023

Přeji všem dětem, žákům i zaměstnancům úspěšný, a hlavně klidný školní rok.

Mgr. Kateřina Maňák Svobodová
ředitelka ZŠ a MŠ Žabčice

Kroužky – začínáme 3. 10. 2022

Kroužky organizované ŠD

Pondělí Indiv. lekce – hud. nástroj 12-14
Veselé zpívání 14,10-14,55
Doučování 3. tř. 13,00
Doučování 4. tř. ČJ 13,00
Angličtina 2. tř. 13,00-13,45
Keramika 1. tř. 13,00
Keramika 2., 3.tř. 13,50

Úterý Doučování 5. tř. 13,00
Angličtina 1. tř. 12,30-13,15
Keramika 4., 5.tř. 13,00

Středa Doučování 2. tř. 13,00
Doučování 4. tř. M 13,00

Čtvrtek Pohodář 1., 2. tř. 12,00
Pohodář 3.-5. tř. 13,00
Doučování 4., 5. tř. AJ 13,00
Florbal 1., 2. tř. 13,00
Taneční kroužek 3.-5. tř. 13,00

Pátek Florbal 3.-5. tř. 13,00

Pondělí Zdravé cvičení 13,00 - 14,00
Úterý Výtvarně tvořivý 13,00 - 14,00
Středa Dramatický kroužek 13,00 - 14,00
Čtvrtek Deskové hry 14,00 - 15,00

Informatika 4. třída
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Naší poslední akcí před koronavirovou krizí bylo vystoupení v neděli 26. 9. 2021 
na hodech v Přísnoticích. Před 16 lety (v roce 2006) jsme zde zpívali poprvé, 
a toto naše vystoupení bylo již dvou set padesáté. Během následujících šesti mě-
síců jsme neměli žádné zkoušky ani vystoupení. 
 Naše 1. vystoupení po dlouhé pauze bylo na koštu vín v Unkovicích v sobotu 
23. dubna 2022. Spolu s vinaři si Šatavan zazpíval v Unkovicích krásné moravské 
písničky o víně. 10. května 2022 Šatavan vystoupil pro seniory na PVP Žabči-
cích. Opět jsme si zazpívali společně a ochutnali vynikající koláčky a chlebíčky. 
V sobotu 14. května Šatavan vystoupil na tradiční 57. výstavě vín v Žabčicích. 
Vystaveno bylo 450 vzorků vína. Dne 14. srpna 2022 Šatavan zazpíval v Žabči-
cích na hodech a o týden později dne 20. srpna 2022 na babských hodech v Un-
kovicích. V sobotu 3. září 2022 vystoupil sbor na národopisných slavnostech 
v Těšanech. Spolu s námi zde vystoupil soubor Vonica se svou cimbálovkou pod 
vedením Jana Zaviačiče.
 Na pozvání mužského sboru „Enem tak” z Lozorna na Slovensku se Šatavan 
10. září 2022 zúčastnil 8. ročníku vystoupení pěveckých sborů. Kromě míst-
ních zde byli z Moravy také chlapi z Prušánek a Mikulčic a ze Slovenska sbory 

z Prietržky, Hochštětňan z Vysoké pri Morave 
a Skaličané z Bratislavy. 
 Na pozvání mužského sboru Zvonica vy-
stoupil Šatavan v sobotu 17. září 2022 na bur-
čákových slavnostech v Chrlicích. Kromě nás 
a místního sboru zde také vystoupila cimbálová 
muzika Jiřího Helána, se kterým si zazpíval sólo 
náš člen Bedřich Pospíšil.
 Pokud nám to situace a zdraví dovolí (sedmi 
z nás je přes 80 roků), tak naší další napláno-
vanou akcí je účast na hodech v Přísnoticích, 
a hlavně 12. ročník Svatomartinského zpívání.

Ing. Zbyněk Kroupa

Činnost klubu byla zaměřena především na péči o ryby v revírech klubu, pořá-
dání tradičních závodů, pomoc při organizaci a zabezpečení akce „Pálení čaro-
dějnic” a údržbu revírů klubu, zejména pak areálu na jezírku. Velká pozornost 
členů klubu byla zaměřena na činnost rybářského kroužku. Ten byl založen pře-
devším pro děti z naší obce se zájmem o rybaření. 
       Ještě v březnu jsme na jezírku uspořádali závody v lovu pstruhů. Do jezírka 
jsme vypustili 150 kg velmi pěkných pstruhů a sivenů. Bylo to skoro 350 kusů 
ryb. Závodilo přes 50 rybářů nejen od nás, ale i z okolních a vzdálených obcí. Po 
dlouhé zimě to pro milovníky Petrova cechu bylo velké zpestření, a když bylo 
provázeno pěknými úlovky, bohatým občerstvením a skvělou organizací, nepře-
kvapilo nadšení a spokojenost všech soutěžících. 
       Před květnovými závody jsme do rybníku nasadili 400 kg kaprů o průměrné 
váze téměř 3 kg (143 ks). Zasoutěžit si přišlo přes 80 rybářů a nebyli zklamaní, 

Mužácký sbor Šatavan

Klub přátel vody

Bedřich Pospíšil a Jiří Helán v Chrlicích

Lozorno
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a 101 plevelných. V srpnu soutěžilo 23 dětí a bylo uloveno 50 ks ryb, z toho 
28 ušlechtilých a 22 plevelných. Všechny soutěžící děti byly odměněny drobný-
mi dary, ty, které skončily na prvních třech místech, získaly poháry a hodnotné 
dary.
         Velké poděkování patří všem, kteří tyto akce podporují a zabezpečují. 
Dále sponzorům – OÚ Žabčice, KPV Žabčice, p. Vladimír Malý, p. Jan Všetička 
a p. Lukáš Fröhlich. Náš dík patří i rodičům malých rybářů a členům KPV Žab-
čice – p. Lukáš Fröhlich, p. Petr Trojan, p. Jiří Studený, p. David Novák, p. Josef 
Tóth, p. Martin Semerád, p. Karel Hanuš, p. Lukáš Ludín a mnoha dalším.
         Na závěr bych chtěl poděkovat všem aktivním členům klubu, rodinným 
příslušníkům členů KPV, ale i těm, kteří nás v naší činnosti podporují a pomá-
hají nám. Poděkování patří rovněž obecnímu zastupitelstvu a panu starostovi 
za podporu našeho klubu v průběhu celé sezóny.   
                     

za Klub přátel vody Žabčice  
Ing. František Sodomka

protože úlovky byly velmi pěkné. V červnu a srpnu jsme pořádali tradiční zá-
vody na jezírku. Před každým závodem jsme nasadili opět 400 kg kaprů rovněž 
o hmotnosti okolo 3 kg (126 ks, resp. 144 ks). Účast na těchto závodech byla 
také vysoká, pohybovala se téměř na hranici 100 soutěžících při každém závodu. 
Rovněž i úlovky byly velmi pěkné, někteří závodníci ulovili i 10 a více ryb, a to 
je jeden z hlavních důvodů, proč je o naše závody takový zájem. Organizačně 
i materiálně byly závody velmi dobře zabezpečeny, na čemž měli hlavní zásluhu 
členové klubu. Předseda klubu pan Tomáš Ludín do akcí zapojil kromě členů 
KPV rovněž své rodinné příslušníky, manželky a děti ostatních členů KPV i oby-
vatele Žabčic, kteří byli ochotní nám pomáhat. 
        O areál jezírka se průběžně staráme, v červnu jsme nainstalovali zařízení na 
provzdušování vody. Ještě před srpnovými závody jsme stihli postavit nový pří-
střešek na břehu jezírka na místě původního již dosluhujícího a poměrně zchát-
ralého. Do příchodu zimy ho musíme ještě natřít ochranou lazurou a opravit 
posezení pod ním. 

RYBÁŘSKÝ KROUŽEK ŽABČICE 
V úvodu jsem se zmínil o rybářském kroužku pro děti nejen ze Žabčic. Kroužek 
byl založen v říjnu 2021. Vedoucím kroužku je pan Lukáš Fröhlich. Cílem a ná-
plní kroužku je seznámit děti se zájmem o rybaření s metodami lovu, rybářský-
mi technikami, poznávat ryby a naučit se znát pravidla a zásady při jejich lovu, 
zdolávání, zacházení s úlovky a jejich uchovávání, a především v nich pěstovat 
lásku k přírodě. V chladných měsících je pozornost zaměřena na výuku teoretic-
kých znalostí, v teplejších měsících pak na praktickou činnost u vody. 
         Do kroužku je přihlášeno 20 dětí, aktivně se zapojuje 14 dětí. Se zahájením 
školního roku se ale zájem o kroužek zvýšil. Děti rybaření baví, ale do kroužku 
se občas nedostaví, ať už z důvodu špatného počasí nebo zapojení do dalších 
aktivit (fotbal, hasičský kroužek atd.). 
         V plánu a náplni kroužku bylo také pořádání výletů na výlovy rybníků 
v okolí, a také na Rybářský veletrh do Brna. Z důvodů proticovidových opatření 
se tyto akce nemohly uskutečnit. Podařilo se ale uspořádat výlet do Rybníkářství 
Pohořelice, kde děti viděly téměř všechny druhy sladkovodních ryb a byl to pro 
ně všechny úžasný zážitek. 
         V květnu a srpnu byly vždy po sobotních závodech pro dospělé pořádány 
nedělní závody pro děti v době od 7,00 do 12,00 hod. V květnu závodilo 24 ma-
lých rybářů a rybářek, kteří ulovili celkem 130 ks ryb, z toho 29 ušlechtilých 
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Po roce omezení a zákazů se naši chovatelé těšili, že budou moci ukázat to nej-
lepší ze svých chovů, ale situace na východě zasáhla do života všech. Nejen zru-
šení Evropské chovatelské výstavy v Polských Kielcích, ale i ceny obilí a pohon-
ných hmot přibrzdily snahu obeslat našimi zvířaty více výstav. Náš člen J. Baláš 
se i tak vydal 3. 9. 2022 do Rakouského Großhain na setkání mladých výletků 
brněnských voláčů a umístil se na skvělém druhém místě.
 Druhou zářijovou sobotu a neděli (10. a 11. 9.) jsme po dvou letech uspořá-
dali na hřišti za sokolovnou místní výstavu králíků, holubů a drůbeže spojenou 
s ukázkou okrasného ptactva. Vystaveno bylo 51 králíků, 159 holubů, 20 voliér 
drůbeže a na podiu okrasné ptactvo. Nejlepší vystavovatelé získali poháry sta-
rostů za kolekce a čestné ceny za jednotlivce. Pohár starosty Unkovic za kolekci 
holubů p. Jiří Studýnka – německý výstavní červeně plavý pruhový. Pohár sta-
rosty Přísnotic za kolekci drůbeže p. Martin Odehnal – kachny zakrslé bílé.
 Z naší základní organizace ČSCH Unkovice-Žabčice byli oceněni tito cho-
vatelé: pohár starosty Žabčic za kolekci králíků získal p. Milan Lajkeb – Belgický 
obr divoce zbarvený. Za králíky p. Petr Žák – Český strakáč černý a p. Vladimír 
Kelbl – Aljaška; za holuby p. Vladimír Kelbl – Moravský morák, p. Vít Koneč-
ný – Moravský morák a Ing. Martin Hlavička – Brněnský voláč bílý; za drůbež 
p. David Novotný – Sebritky stříbrné černě lemované. V neděli opět proběhla 
ukázka králičího hopu, tzv. „Rabbit Jumping”, kde své králičí svěřence provětrali 
Adam Pouchlý, Barbora Sadílková a Gábina Sadílková. Jejich ukázka upoutala 
mnoho návštěvníků, hlavně z řad dětí, a obohatila nedělní odpoledne. 
 Novinkou nedělní výstavy byl zábavný koutek pro děti s hádankami a díl-
ničkou, který si přichystalo sdružení rodičů Unkovický Polníček. I přes „aprí-
lové” počasí byla výstava velmi úspěšná, což bylo znát hlavně na návštěvnosti. 
Velmi nás překvapil zájem dětí a se svými všetečnými dotazy k chovu zvířat nás 
ubezpečují v tom, že má cenu pokračovat i přes nelehkou dobu a že nám ros-
tou nové řady chovatelů. Nám nezbývá, než je více oslovovat na společenských 
akcích podobného rázu. Hlavní dík patří hlavně sponzorům, bez jejich pomoci 
bychom nemohli veřejnosti ukázat, co žije v našich stodolách, zahradách a srd-
cích.
 Každý, kdo má zájem o chov a chce rozšířit řady chovatelů, je v naší organi-
zaci vítán. Jsme ochotni se podělit o rady a pomoci nejen mladým chovatelům, 

ZO ČSCH
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ale všem, kteří se chtějí starat o svá zvířata s péčí a svůj um prezentovat široké 
veřejnosti. Velkou událostí bude 10. Jihomoravská výstava králíků, drůbeže, ho-
lubů a okrasného a exotického ptactva s mezinárodní účastí, to vše 10. a 11. pro-
since v Brně na výstavišti (pavilon B). Jako součást výstavy proběhne v sobotu 
JUVENES RABBIT JUMPING MORAVIA 2022, všichni jste srdečně zváni.

Ing. Martin Hlavička
ZO ČSCH Unkovice-Žabčice

email: ZOCSCHUZ@GMAIL.COM

Francký bublák

Králičí hop

Vyhlášení cen

Vyandotka

Český strakáč
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Letošní rok se nám přehoupnul do druhé poloviny, a tak vás rád seznámím s naší 
činností. Pohledem zásahové jednotky bylo uplynulé období na zásahy náročné, 
a to jak povahou událostí, tak i časově.
 Začátkem března jsme byli vysláni do obce Nosislav, kde v areálu bývalé-
ho JZD hořela autodílna. Naše jednotka vyjela ve ll. stupni požárního poplachu 
s cisternou a následně hned po ní i dopravní automobil Iveco. Vlivem silného 
větru došlo k extrémně rychlému rozšíření na přilehlé objekty. Při našem pří-
jezdu byla požárem zasažena hala o rozloze 90x30 m a přilehlá travnatá plocha. 
Vlivem velkého sálavého tepla začalo rozhořívání velkoobjemových plastových 
boxů na uskladnění zeleniny. Právě uchránění těchto plastových boxů a zameze-
ní rozšíření na další skladovací halu byl náš úkol. Na hašení jsme nasadili vodní 
proudy s pěnou. Obrovský nárůst tepla nás nutil se u proudu často střídat, aby 
nedošlo k popálení hasičů a fyzickému vyčerpaní. Boxy se nám uhasit nepoda-
řilo, zato skladovací hala díky ochlazování byla absolutně nedotknutá plameny. 
Lokalizační a likvidační práce trvaly až do pozdních nočních hodin. 
 V jarním období nás neminuly ani požáry suché trávy. Zasahovali jsme 
v Unkovicích u železniční tratě a fotovoltaické elektrárny, v Žabčicích u želez-
niční tratě a v Pohořelicích. Naštěstí tyto typy událostí jsou ve většině případů 
beze škod na majetku. 
 V květnu jsme byli během kondiční jízdy odvoláni na likvidaci požáru osob-
ního automobilu na ul. Brněnská v Pohořelicích. V té době jsme byli události 
nejblíže. Po příjezdu jsme veleli zásahu, a to až do příjezdu jednotek HZS. 
 Červen se nesl ve znamení technické pomoci, a to konkrétně v Přibicích. 
Zasahovali jsme u pádu střechy po poryvu silného větru. Vzhledem k tomu, 
že v okolí Přibic se stalo více mimořádných událostí, na místě zásahu jsme zpo-
čátku pracovali pouze my a zásahová jednotka z Přísnotic. Prvotním úkolem 
byl průzkum celého místa, zhodnocení škod, zajištění střechy a provizorní za-
plachtování. Následně po příjezdu jednotky HZS jsme společnými silami vytáhli 
kovovou krytinu ze sousedního dvorku na komunikaci, kde byl větší prostor pro 
manipulaci. Střechu jsme poté rozřezali na menší kusy, aby mohla být odklizena. 
Při vytahování se osvědčilo použití lanových tažných navijáků na zásahovém 
vozidle. Naše jednotka využila při práci oba navijáky současně.   

 První polovina letních prázdnin byla klidná, zlom přišel na konci červen-
ce. Vydatný déšť zaplavil garáže a podzemní prostory žabčického hotelu. Vodu 
jsme vyčerpali kalovými čerpadly a objekt předali uživateli. Nikdo z nás netušil, 
co nás čeká v následujícím týdnu. 
 V neděli 24. července v ranních hodinách vypukl v národním parku České 
Švýcarsko největší lesní požár v historii našeho státu. Rozloha požářiště zasaho-
vala i do plochy spolkové země Sasko, proto byl tento požár označen jako mezi-
národní. Na likvidaci se podílely hasičské jednotky z Česka, Německa a v rámci 
evropské pomoci i jednotky ze Slovenska s pozemní a leteckou technikou. Další 
letecká technika na hašení byla poskytnuta z Polska, Švédska a Itálie. Rozloha to-
hoto požáru byla svou velikostí úctyhodná, jednalo se o plochu cca 120 000 m². 
Do likvidace této události byly zapojeny nejen jednotky z Ústeckého kraje, ale 
postupně se sjížděly i odřady složené z profesionálních a dobrovolných jednotek 
z celé České republiky. Naše jednotka byla povolána ve středu 3. srpna a na žá-
dost operačního střediska jelo zmenšené družstvo v počtu 1 + 3 dopravním auto-
mobilem Iveco, ve kterém byla umístěna přenosná motorová stříkačka. Po kon-
zultaci s operačním střediskem jsme auto vybavili nadstandartním množstvím 
hadic a pohonných hmot. S sebou jsme vezli, kromě obvyklé výbavy, celkem 
1 100 m hadic různých průměrů, v kanystrech 120 l benzínu do stříkačky a agre-
gátů a osobní a zásahové vybavení jednotlivých členů. Předpokládaná doba na-
sazení byla tři dny s tím, že by poté dojeli další členové naší jednotky vystřídat 
zasahující hasiče, a to se i stalo. Naše zásahová činnost v NP České Švýcarsko 
byla ukončena v neděli 7. srpna. Naše aktivity na místě byly různorodé, praco-
vali jsme v denních i nočních hodinách. Převážně jsme pomocí termokamery 
vyhledávali skrytá ohniska v oblasti Větrovec na Mezní Louce, dohašovali jsme 
je pomocí útočného vedení a zádových vaků. Terén byl naprosto nepředvídatel-
ný, tvořen úzkými soutěskami, lesními stezkami, prudkými mezemi a stráněmi. 
Velmi se osvědčila naše termokamera, která běžela takřka bez ustání. Potvrdili 
jsme si, že zásahové vozidlo Iveco dokáže poskytnout zázemí pro hasiče pro na-
čerpání sil, včetně prostředků pro přípravu stravy nebo doplnění tekutin při ce-
lodenním nasazení. Na tomto zásahu se v průběhu čtyř dnů vystřídalo 6 našich 
hasičů, najezdili 1 020 km a technickou a dohašovací prací strávili 371 hodin.
 O tom, že celé léto nebylo jen o zásazích, svědčí i tři prověřovací cvičení. 
Jedno z nich se odehrálo v nové obalovně IMOS v Žabčicích a dvě v Pohořeli-
cích. Členové jednotky se také věnovali pravidelné odborné přípravě a výcviku 

Hasiči – JSDH
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jednotek, které pořádalo Školicí a výcvikové zařízení Tišnov, spadající pod HZS 
JMK. 
 S velkou radostí mohu také informovat veřejnost, že v průběhu posledních 
měsíců mezi naše členy zásahové jednotky vstoupila nová krev. Jde o odchovan-
ce z řad naší mládeže. Ondřej Krejčí po absolvování lékařské prohlídky zastává 
pozici hasič a brzy absolvuje kurz nositele dýchací techniky. Přeji tedy Ondrovi, 
ať se mu mezi námi líbí, daří ☺. Přesto, kdyby chtěl někdo další vstoupit do 
našich řad, volná místa v jednotce jsou stále k dispozici.

Kamil Dofek
velitel JSDH Žabčice

Požár Nosislav

Technická pomoc 
Přibice

Požár Hřensko 
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Naši mladí hasiči začali soutěžní sezónu taneční soutěží Firedance, která se ko-
nala 26. března. Po dvou covidových letech jsme ji mohli opět důstojně připravit 
v sále Lidového domu v Žabčicích. K vidění byly tance mazurka, polka a jive 
(džajv). Na své si přišli i milovníci mamby a chybět nemohl ani volný tanec, kde 
soutěžící popustili uzdu své fantazie. Naše děti byly velmi úspěšné. V katego-
rii přípravka se Alice Charvátová a Aneta Kadlčíková umístily na třetím místě, 
Sofie Konečná a Tibor Štěpánek se v kategorii mladší žáci umístili na druhém 
místě a vítězství v kategorii starší žáci si odnesly Kateřina Procházková a Micha-
ela Slanařová.
 V dubnu začínají postupové soutěže v požárním sportu, které vrcholí Mis-
trovstvím republiky mezi Českou a Moravskou hasičskou jednotou. Do letošní 
sezóny nastoupily čtyři soutěžní družstva, která ze soutěží v Syrovicích a Bře-
zině u Tišnova postoupila na přebor Moravy, který se konal na stadionu VUT 
v Brně. Zde mladší žáci vybojovali třetí a čtrnácté místo. Starší žáci skončili na 
druhém a osmém místě. Díky těmto výsledkům postoupila dvě soutěžní druž-
stva na metu nejvyšší – Mistrovství republiky. Soutěž se uskutečnila v Hlinsku 
v Čechách a v silné konkurenci získali naši mladší žáci druhé místo, a navíc 
vybojovali první místo za štafetu 4x60 m, gratulujeme!
 Kromě postupových kol jsme se účastnili i pohárových soutěží jako byla sou-
těž v Přísnoticích, Střelicích, Sobotovicích, Bratčicích a v Zastávce u Brna. Na 
všech závodech nás naše družstva skvěle reprezentovala. 
 V královské disciplíně požárním útoku však máme velký handicap. Naše 
soutěžní čerpadlo zdaleka nedosahuje parametrů, jaké mají soupeři, a našim 
hasičům proto často uteče první příčka právě z tohoto důvodu. Na příští soutěž-
ní sezónu bychom chtěli pořídit stříkačku, která bude mít vyšší výkon a posune 
naše mladé hasiče zase kousek kupředu. 
 Podzimní období je ve znaku vědomostních soutěží a orientačních běhů. 
S jejich výsledky vás seznámíme v příštím vydání Občasníku. 
 Kromě účasti na soutěžích jsme připravili i letní výcvikový tábor pro malé 
hasiče. Jednalo se již o 24. ročník v nepřerušené řadě. Tentokrát jsme byli Mafiá-
ni. Po celou dobu jsme se snažili držet ceny velmi nízko a díky sponzorům jsme 
vždy získali i dary na odměny pro děti. Náklady na pobyt nám pomáhala hradit 

naše obec. Dotaci jsme získávali i od Moravské hasičské jednoty a svým dílem 
přispěl i náš spolek. V důsledku zdražování všeho možného však již tyto dotace 
nestačí, a pokud budeme pořádat tábor i v příštím roce, budeme muset cenu 
navýšit.
 V září nás potkala milá událost. Vdávala se naše členka Klárka Slanařová 
a své „ano” si řekla s naším kamarádem Jakubem Legindim. U takto význam-
né události nemohli chybět ani hasiči a svou maličkostí přispěli ke zdárnému 
průběhu. Tímto přejeme novomanželům ještě jednou hodně štěstí, zdraví, lásky 
a nízké platby za energie.
 Vaši hasiči

Valášek Rudolf
starosta SDH Žabčice

Hasiči – spolek
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Milí spoluobčané, 
od minulého vydání Občasníku uplynul další půlrok, který byl i přes teplé letní 
prázdniny bohatý na akce a události.
 Na fotbalovém hřišti se v měsíci červnu uskutečnil Dětský den, jehož hlav-
ními organizátorkami byly Míša Horváthová a Martina Hnízdilová z MaTaHu. 
Více informací se dočtete v příspěvku nazvaném Akce pořádané MaTaHu. Tou-
to cestou bych chtěl poděkovat všem, kteří s celou akcí Míši a Martině pomáhali.
 Další uskutečněnou akcí byla Noc sokoloven, tradiční akce České obce so-
kolské, do které se zapojují jednoty po celé České republice. Organizaci této akce 
si vzala pod křídla cvičitelka Žaneta Nejezchlebová a v kooperaci s Jarkou Kuže-
lovou (Homolovou), Hankou Pokornou a dalšími dobrovolníky vytvořili pro děti 
stanoviště v areálu sokolovny, na kterých ukazovaly nejen své fyzické dovednosti. 
Po splnění všech úkolů si vylosovaly z truhlice pokladů malou odměnu. Od 18:00 
následovalo za sokolovnou vystoupení oddílů odboru všestrannosti a taneční-
ho oddílu Move Around, zakončené táborákem a opékáním špekáčků. Pro děti, 
které se rozhodly přespat v sokolovně, byla připravena stezka odvahy a promí-
tání pohádky. Následující, již prázdninové ráno, jsme zahájili dobrou snídaní, 
po které jsme se 
rozešli domů.

 V měsíci červenci proběhl první ročník příměstského táboru fotbalové mlá-
deže z přilehlého okolí, který organizoval bývalý prvoligový hráč Patrik Siegl 
pod záštitou Hotelu Žabčice. Věříme, že se z příměstského tábora stane tradi-
ce, a v příštím roce bude pokračovat druhým ročníkem, protože odezva rodičů 
i dětí byla skvělá.
 Další příměstský fotbalový tábor proběhl na fotbalovém hřišti pod zášti-
tou TJ Sokol Žabčice. Jeho organizaci si vzali na starost manželé Míša a Aleš 
Horváthovi. Děti mimo nových fotbalových dovedností čekalo také plno zážit-
ků, v teplých dnech se vydaly zchladit na koupaliště a absolvovaly také výšlap na 
Pálavu. Více podrobností se dočtete v příspěvku manželů Horváthových.
 V měsíci srpnu jsme společně se stárky a Obcí Žabčice organizovali tradiční 
Vavřinecké hody, které se uskutečnily v termínu 11. - 14. 8. 2022. Ve čtvrtek 
se hody zahájily postavením máje. V pátek následovala předhodová zábava s ka-
pelou Akcent. Sobotní dopoledne vás zvali stárci na sobotní hodovou zábavu 
pod taktovkou skupiny Modul. V neděli dopoledne se u příležitosti výročí pa-
trona naší kaple, sv. Vavřince, uskutečnila hodová mše svatá v místním Lido-
vém domě. V odpoledních hodinách prošel za doprovodu DH Blučiňáci vesnicí 
průvod krojovaných stárků. V areálu sokolovny zazpíval místní mužácký sbor 
Šatavan a ochutnat jste mohli vína místních vinařů. Průvod byl zakončen mo-
ravskou besedou a následovala hodová tancovačka.

Stavění máje

Noc sokoloven, 
přespání v soko-
lovně

Sokol Žabčice
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Fotbal
Mužstvo mužů zakončilo jarní část sezony s výbornými výsledky, kdy jsme se 
dokázali odpoutat ze zadních pozic tabulky po podzimní části sezony a vytáh-
nout se na konečné čtvrté místo (viz přiložená tabulka a fotografie kádru po 
posledním zápase).
 Aktuálně se nacházíme v polovině podzimní části sezóny 2022/2023, kdy 
v srpnu mužstvo posílil David Hýsek, který přestoupil z Hrušovan a oslabení 
přišlo v podobě odchodu Petra Matouška do sousedních Přísnotic. Tým mužů 
provází nevídaně velká marodka, takže z kádru 18 hráčů jezdíme na zápasy s 11 
až 13 hráči. Naštěstí nám pomáhají patrioti z řad starších pánů, kteří stále do-
kazují, že mají na to, aby mohli mladší soupeře něco naučit. Průběžné umístění 
můžete vidět v přiložené tabulce. Ze vstřelených 18 branek jich 10 nastřílel On-
dřej Štěpánek, který se řadí na 3. místo nejlepších střelců soutěže.
 Pro naše týmy mládeže hledáme nové trenéry nebo pomocníky k trenérům 
stávajícím! Pokud budete mít zájem, využijte kontaktní telefon nebo email z při-
loženého letáku. 

Ing. Jakub Coufalík
starosta TJ Sokol Žabčice

Poslední zápas jarní sezony

Mládež 
Momentálně se fotbal v Žabčicích rozrostl o velkou základnu přípravek. Ti nej-
menší, ročník 2017-2018, jsou pod vedením Jiřího Schrőmera a trénují každý 
čtvrtek na hřišti od 17 h. Ostatní přípravky mají pod vedením manželé Michaela 
a Aleš Horváthovi, patří mezi ně:

PŘEDPŘÍPRAVKA:
Ročník 2016-2015, trénují každé úterý a čtvrtek od 16:30 h na fotbalovém hřišti. 
V jarní části sezóny jsme je přihlásili na TRIANGL pidipřípravek. Jedná se o mi-
niturnaj přípravek, kde se trenéři z okolí domluví a jednou za 14 dní se odehrají 
3 zápasy mezi sebou. Pro děti je to velká zkušenost, a hlavně je to dobrá příprava 
na to, aby se nebály nastoupit do zápasů proti jiným soupeřům. V podzimní 
části budeme v trianglu určitě nadále pokračovat.

MLADŠÍ PŘÍPRAVKA:
Ročník 2015-2014, trénují každé úterý a čtvrtek od 17:45 h na fotbalovém hřišti. 
Po zimní přípravě jsme jarní část sezóny odehráli dobře připraveni. U všech dětí 
bylo vidět zlepšení, ostatně 2. místo za odehranou sezónu mluví za vše. Ke konci 
sezóny jsme ještě připravili 1. turnaj pro mladší přípravku 2014 a již tradičně Jaro 2021-2022 Podzim 2022-2023
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se na závěrečné odehrál zápas proti maminkám. Musíme podotknout, že tento-
krát bylo těžké maminky porazit ☺.
 Po krátké pauze o prázdninách jsme na začátku srpna zahájili sezónu sou-
středěním na fotbalovém hřišti v Žabčicích. Trénovalo se 2x denně. Děti si moh-
ly vyzkoušet atletický, plážový trénink a fotbalgolf. Z důvodu odreagování jsme 
navštívili místní koupaliště a v rámci tréninku samozřejmě absolvovali výšlap na 
Pálavu. V rámci regenerace byly děti vyzkoušet i wellness v Modřicích se saunou 
a vířivkou. Ovšem největší úspěch sklidila paní masérka, která ke konci soustře-
dění všechny děti jaksepatří rozmasírovala. I přes opravdu velice tropické počasí 
to děti zvládly na jedničku. 
 V podzimní části jsme začali novou sezónu a opět se budeme snažit zdoko-
nalovat hru, bojovat a měřit síly s ostatními týmy v soutěži.

STARŠÍ PŘÍPRAVKA:
Ročník 2013-2012, trénují každé úterý a čtvrtek od 17:45 h na fotbalovém hřišti. 
V podzimní části jsme zahájili sezónu jako nováčci. Učíme se jiný systém hry, 
a hlavně se sehrát. V zápasech se nám zatím nedaří, ale věříme, že se to brzy 
otočí, máme totiž šikovný mančaft, co chce hrát a vyhrávat.
 V zimní části sezóny budou přípravky trénovat v Unkovicích v tělocvičně. 
Dále je čeká zimní halová liga, nafukovací hala v Kuřimi a pár zimních turnajů 
v Pohořelicích.

 Jak je vidět, o fotbal u dětí je veliký zájem, zejména v přípravce. Bohužel 
o pomoc nebo trénování už takový zájem není, respektive žádný. Kdo by měl 
tedy čas a chuť pomoci, ozvěte se nebo se zastavte na trénink, každá pomoc 
se hodí. Protože tři oddíly na 2 trenéry je opravdu moc. A pokud chceme fotbal 
v Žabčicích zachovat, musíme pro to něco udělat i my ostatní!

Michaela a Aleš Horváthovi
trenéři přípravek

Mladí fotbalisté 
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Oddíl všestrannosti

Oddíl všestrannosti začal v naší sokolovně novou cvičební sezonu po letních 
prázdninách. Z přiložených letáků si můžete vybrat, do kterých oddílů se přihlá-
síte vy osobně nebo vaše děti, což lze i v průběhu sezony.
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Demolice kabin

Začátkem července došlo k demolici fotbalových kabin, které po 60 letech na-
hradí kabiny nové. Nová výstavba proběhne v průběhu podzimu a první po-
loviny příštího roku. Před samotnou demolicí nás čekalo vyklízení původních 
kabin, které se rozdělilo na dvě etapy. Historické trofeje a funkční mobiliář 
jsme přemístili do sokolovny a vybavení potřebné k tréninkové činnosti máme 
uskladněné v kontejneru, který je umístěn v areálu hřiště. Bylo potřeba vyřešit 
také technicky náročný úkol, a to přesunutí technologie závlah fotbalového hři-
ště. Provizorní přesunutí dopadlo úspěšně a travnaté hřiště se přes horký začátek 
léta podařilo udržet v dobré kondici. Pro podzimní část sezony máme odložena 
utkání všech týmů na hřiště soupeřů. Pro jarní část sezony budeme dle pravi-
del nuceni sehnat hřiště náhradní, o jehož pronájmu nyní jednáme s okolními 
kluby.
 Z přiložených fotek je vidět, že čas se na původních kabinách značně po-
depsal. Po demolici fotbalových kabin vydal odpovědný projektant doporučení 
na demolici i zbylé části budovy, která byla přistavěná ke stávajícím kabinám. 
Tímto krokem vznikne po dostavění kabin a občerstvení jedna funkční budova. 
Věřím, že nové kabiny budou sloužit minimálně tak dlouho, jako kabiny dosa-
vadní.

Ing. Jakub Coufalík
starosta TJ Sokol Žabčice
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Fotbalový kemp

Dvacet šest mladých fotbalistů ve věku 11 až 14 let vyrazilo 14. srpna odpoledne 
ze Žabčic směr Nová Dubnica (SK) na již tradiční týdenní fotbalový kemp, který 
pořádá společně Sokol Žabčice ve spolupráci s fotbalovou akademií Buď-Fér. 
Zvýšený počet účastníků kempu (proti předchozím kempům) byl dán tím, že se 
v rámci jednoho turnusu spojily dvě kategorie mladších a starších žáků. Bohužel 
se nepodařilo kapacitně obsadit plánovaný samostatný turnus pro mladší žáky, 
kterých se přihlásilo pouze osm, nicméně trenéři nakonec usoudili, že zájemce 
zařadí mezi „starší” vrstevníky.
 Ubytování včetně plnohodnotného stravování (plná penze) bylo zajištěno 
v hotelu Dynamic, který se nachází v bezprostřední blízkosti fotbalového are-
álu se dvěma travnatými plochami a místního letního koupaliště. K dispozici 
byla pro případ nepřízně počasí připravena i nedaleká sportovní hala, vzhledem 
k vysokým letním teplotám v průběhu celého kempu ale zůstala nevyužita. Zato 
koupání na koupališti po tréninku přišlo vhod.
 Pod vedením již osvědčené dvojice trenérů Tomáš Pachl a Roman Říha klu-
ci absolvovali náročný program, zahrnující jak fotbalovo-kondiční tréninkové 
jednotky, tak přípravné zápasy. Den začínal snídaní na hotelu ve formě švéd-
ských stolů, poté příprava a následný přesun na fotbalové hřiště k absolvová-
ní dopoledního tréninku. Po skončení dopolední části doplnili kluci ztracenou 
energii připraveným obědem a odpočinkem na hotelu. Návštěva koupaliště či 
procházka po městě s konzumací zmrzliny a sladkých nápojů po odpoledním 
tréninkovém bloku byla vítaným zpestřením programu. Po večeři byl prostor na 
volnočasovou aktivitu dle vlastního výběru, z nabídky stolní tenis – hraní her na 
mobilu zpravidla vítězila druhá jmenovaná aktivita. 
 Své fotbalové schopnosti si kluci v kategorii starší žáci vyzkoušeli ve dvou 
přípravných zápasech, jeden proti místnímu týmu MFK Nová Dubnica, druhý 
v Trenčíně proti stejně starým hráčům z Fotbalové akademie Roberta Hanka. 
V obou utkáních naši hráči předvedli výborný výkon, ale zatímco v prvním zá-
pase jasně zvítězili, v druhém vzhledem k vysoké kvalitě již dominoval soupeř 
pod vedením bývalého slovenského ligového hráče a reprezentanta Roberta 
Hanka. 
 Bezprostředně po skončení zápasu v Trenčíně jsme využili dobrých kontak-
tů s vedením mládežnické fotbalové akademie AS Trenčín k návštěvě ligového 
fotbalového stadionu, kde nám šéftrenér mládeže Marek Dobiáš umožnil vstup 
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přímo na hrací plochu s umělou trávou a tribuny, kluci tak mohli alespoň čás-
tečně zažít atmosféru „velkého” fotbalu.
 Na posledním tréninku se ještě na kluky přišel podívat místní rodák, bývalý 
ligový hráč Zbrojovky Brno a Drnovic a mládežnický trenér (reprezentace U19 
a šéftrenér MŠK Žilina) Luboš Nosický, který kluky pochválil za přístup a nasa-
zení. Luboš měl po dobu kempu posílit trenérský tým, bohužel byl na poslední 
chvíli povolán k vedení výběru fotbalistů Středoslovenského kraje kategorie U15 
do Košic. Tak snad příště…
 Součástí týmu byli samozřejmě i hráči ze Žabčic, jmenovitě David Novák, Ti-
bor Štěpánek, František Sosnar, Václav a Ondřej Zezulovi, Tomáš Budiš a Šimon 
Melichar. Šimon navíc vypomáhal trenérům v roli asistenta a vedl si výborně.
 Kemp splnil svůj účel, kluci získali potřebnou kondiční přípravu pro nastá-
vající sezónu, včetně dalších fotbalových dovedností a zkušeností, vedle toho 
byl i čas na odpočinek a zábavu. K bezproblémovému průběhu kempu přispěl 
i p. Václav Zezula, který kromě dopravy zajišťoval i dostatečný pitný režim po 
dobu tréninků, a p. Jiří Ryšánek, který přepravil část týmu zpět do Žabčic. Dě-
kujeme.

Mgr. Rudolf Budiš
akademie Buď-Fér
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Na konci března se uspořádal bazárek oblečení pro maminky a děti. I když se 
snažíme tuto tradici zachovat, bohužel účast a zájem nakupujících není až tak 
veliká. Maminky, které se do bazárku přihlásily, si jako každoročně alespoň věci 
zakoupily mezi sebou. Ale dáme tomu ještě šanci a příští rok to zase zkusíme.
 Protože tradice a zvyky poslední dobou upadají, připravili jsme na veliko-
noční svátky naši oblíbenou stezku, kde se mohly děti dozvědět jaké jsou zvyky, 
tradice, ale také proč je Zelený 
čtvrtek nebo Bílá sobota. Trasu 
jsme vybrali na jiném místě než 
obvykle. Tentokrát nám pomoh-
ly děti ze školky a z výtvarného 
kroužku ze Žabčic. Jejich výtvo-
ry jsme mohli ozdobit stromy 
u kapličky, kde stezka končila. 
V Cukrárně U Kapličky si děti 
mohly vyzvednout odměnu a 
také si vyzdobit nebo namalovat 
vajíčko ze dřeva.
 Další akcí, dalo by se říct, že velice očekávanou dětmi, byl Dětský den na 
téma PROFESE. Děti si mohly vyzkoušet práci v kosmetickém salónu, dojiče 
krav, práci v drůbežárně, hasiče, policie, zedníka, umělce, sportovce a mnoho 
dalších povolání. Za splnění úkolů dostaly sladkou odměnu, dárek v tombole 
a samozřejmě i něco na zub, a to párek v rohlíku, či meloun. Tentokrát byla 
akce zpestřena skákacím hradem, diskotékou s Disney postavičkami, a hlavně 
tanečním vystoupením skupiny Move Around Žabčice. K občerstvení jako již 
tradičně byly burgery od BoČ burgers a také jsme pozvali stánek s cukrovou 
vatou a ledovou tříští. Co jiného dodat. Počasí nám vyšlo, účast byla nadprů-
měrná, jsme velice rádi, že se vás zúčastnilo tolik. Chtěly bychom poděkovat 
všem sponzorům, co nás podpořili a budeme rády za další spolupráci. Mezi ně 
patří: Sokol Žabčice, Obec Žabčice, Cukrárna U Kapličky Žabčice, Integra a. s., 
dokončovací stavební práce Zoblivá&Zoblivý, Vašek Zezula. Děkujeme také 
za spolupráci maminkám, co přispěly do kosmetického salónu a hlavně všem, 
co nám pomáhali u disciplín nebo za barem.  

Přes prázdniny jsme odpočívaly a nabíraly sílu. Co nás na podzim určitě čeká? 
Můžete se těšit na Lampionový průvod ukončený na jezírku, spojený s opéká-
ním buřtů. A určitě nezapomeneme i na posílání lampiónků přání po vodě. Pro-
to sledujte náš profil na FB, tam se vše včas dozvíte. ☺

Michaela Horváthová
MaTaHu při TJ Sokol Žabčice

Akce pořádané MaTaHu
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Začátkem jara nám skončila covidová opatření a svět sportu, kultury a zábavy 
se zase rozjel naplno. Atletická sezóna po dvou letech znovu zahájila soutěže 
v obvyklých časech a na obvyklých místech. Zahájení Zajícovy ligy se konalo za-
čátkem dubna v Bílovicích nad Svitavou a v květnu jsme po dvou letech pořádali 
tradiční Přísnotický kros. V obou úvodních krosových závodech Zajícovy ligy 
se atleti z Přísnotic předvedli v plné síle a dobré formě a celkem s převahou oba 
závody vyhráli jak celkově, tak ve většině kategoriích jako jednotlivci. Následo-
valy závody v Ivančicích, Oslavanech a v Hustopečích u Brna.
 Po čtyřech závodech Zajícovy ligy, které se konaly na dráze, oddíl TJ Sokol 
Přísnotice vede, což je důkazem, že naši atleti jsou nejen dobří běžci v teré-
nu a na delších tratích, ale vůbec se nebojí ani technických disciplín, jako skok 
a hod. I po pátém kole ligy mají naši atleti stále náskok. Díky skvělým výkonům 
atletických přípravek děti postoupily na finále Krajské ligy atletických přípravek 
ve Slavkově. 
 Pod hlavičkou Základní školy Židlochovice naši atleti vyhráli také známý 
Pohár rozhlasu, což je velmi prestižní závod všech škol.
 V červnu jsme pořádali atletický čtyřboj, kterého se zúčastnilo celkem 
69 dětí. Dále jsme pořádali soutěž O nejlepšího skokana a skokanku Přísnotic. 
Letos to byl již 7. ročník a zaskákat si došlo 75 dětí a 10 dospělých. Nejlepším 
skokanem Přísnotic se stal Patrik Pastorek výkonem 593 cm a za dívky Sandra 
Vetešková výkonem 510 cm. Za ženy podala nejlepší výkon Desislava Christova, 
a to skokem 394 cm. Z mužů byl nejlepší Milan Kloupar skokem v délce 458 cm.
 Ani letos nemohlo v programu chybět soustředění, a to na již tradičním mís-
tě – penzion Anežka v Ostružné v Jeseníkách. Tentokrát jsme se trochu více 
zaměřili na atletickou přípravu na úkor her, nicméně našim atletům to vůbec 
nevadilo. Nechyběly ani celodenní pochody, a to k Lesnímu baru u Horní Lipo-
vé a na novou Dalimilovu rozhlednu. Tradiční pochod na Šerák byl tentokrát 
dodržen pouze rodiči, a to v brzkých ranních hodinách. Děti i rodiče využívali 
multifunkční sportovní hřiště, které je postaveno u penzionu, a také si mohli 
zkusit horolezeckou stěnu. Na závěr soustředění si všichni nacvičili choreografii, 
kterou společně děti i rodiče zatancovali.
 Koncem prázdnin oddíl zorganizoval tradiční náborové závody, kterých se 
účastnilo přes sto dětí. Do oddílu po závodech přišlo plno nových zájemců, kteří 

Oddíl atletiky Přísnotice byli rozděleni dle věku k jednotlivým trenérům.
 Podzimní sezóna pak začala celkem zostra, a to velmi prestižní soutěží me-
zinárodního formátu – European Kids Athletic Games. Naši atleti se mezi 1 700 
dětmi ze 17 zemí Evropy vůbec neztratili a sáhli si na pěkná umístění. Tere-
za Karbanová získala 2. místo v běhu na 300 m, Tereza Loskotová byla druhá 
v běhu na 60 m a Patrik Mikloš získal 2. místo v běhu na 150 m. 
 Dalším významným podnikem našich malých atletů bylo finále Krajské ligy 
atletických přípravek, které se konalo ve Slavkově. Naše atletická přípravka tam 
postoupila jako vítěz kvalifikace skupiny a nasbírali zde pěkné body v celkovém 
pořadí.
 Naše starší žákyně Tereza Karbanová, Ellen Skalníková a Aneta Gottwaldová 
pomohly družstvu Moravské Slavie získat medaili za 3. místo ve finále Jihomo-
ravského kraje soutěže družstev. Tereza Loskotová získala bronzovou medaili na 
Přeborech Jihomoravského kraje ve skoku vysokém.
 Na Mistrovství Moravy a Slezska mladšího žactva, které se konalo 25. 9. 2022 
v Břeclavi, vybojoval krásné 3. místo Patrik Mikloš v běhu na 800 m.
 Ze žabčických dětí chválíme za krásné výkony také Sáru Skalníkovou a Tibo-
ra Sýkoru, kteří soutěží v rámci přípravek.

Co nás na podzim ještě čeká:
Tréninky budou do konce října pro-
bíhat pro všechny venku, pak se od 
listopadu většina dětí přesune do tě-
locvičny. Nejstarší atleti budou na-
víc pokračovat i 1x týdně venku.

   5. 10. 2022       Cooperův test

15. 10. 2022     Finále Zajícovy ligy 
        v Moravském Krumlově 
         (část Rakšice)

31. 12. 2022  Silvestrovský běh

  
Petra Ondrašíková

oddíl atletiky
EKAG – starší a mladší žákyně
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Soustředění v Ostružné

Zajícova liga v Hustopečích

Atleti na Čerňavě 
u Ramzové

Po ukončení opatření proti onemocnění Covid-19 jsme se sešli při příležitosti 
Mezinárodního dne žen v Hotelu Žabčice. Byla to naše první schůzka po půl 
roce a všichni přítomní projevili radost, že jsme se po tak dlouhé době opět 
viděli.
 Na setkání v dubnu nás paní Ing. Žižlavská seznámila s některými zajíma-
vostmi ze žabčické kroniky. Využili jsme pěkného jarního počasí a navštívili 
exotickou zahradu v Přibicích, kde jsme obdivovali krásné vzrostlé palmy i jiné 
rostliny z tropického a subtropického podnebí. Některé členky si zakoupily fí-
kovníky a různé okrasné rostliny.
 V měsíci květnu jsme při příležitosti Svátku matek na naši schůzku přizvali 
členy mužáckého sboru Šatavan. Po jejich vystoupení a malém občerstvení jsme 
si všichni společně zazpívali.
 Velice oblíbené je červnové posezení u myslivecké chaty. V letošním roce 
jsme tam oslavili kulaté a půlkulaté narozeniny tří našich členek. V hezkém pro-
středí a dobré zábavě čas rychle uběhl. Touto cestou chci také poděkovat mysli-
veckému sdružení za zapůjčení chaty, obecnímu úřadu za dopravu na myslivec-
kou chatu a jmenovitě panu Romanu Lízalovi za jeho ochotu nás odvézt ve svém 
volném čase.
 V tomto měsíci také odjelo 14 seniorů na relaxační týdenní pobyt do Piešťan. 
Počasí nám přálo, trošku jsme si oddechli od každodenních starostí a práce. Vel-
mi jsme ocenili péči a ochotu pracovníků lázní.
 O prázdninách se nescházíme a první naše schůzka v září se konala v Hotelu 
Žabčice, kde jsme si popovídali a předali si zkušenosti se zpracováním ovoce 
a zeleniny, které nám narostly v zahradě.
 Dne 17. 9. jsme společně s obcí uskutečnili autobusový zájezd do ZOO Lešná 
a zámku Lešná. Mnozí z nás nebyli v zoologické zahradě léta, a tak jsme vzpomí-
nali na návštěvy zoo s našimi dětmi. Zámek, který není příliš velký, nás okouzlil 
svým vybavením a rovněž průvodkyně zaujala svým výkladem. Po ukončení 
prohlídky zámku se většina z nás projela vláčkem po zoologické zahradě. I když 
bylo chladné počasí, zájezd se velmi vydařil.
 V měsíci říjnu připravujeme posezení s cimbálovou muzikou, které se mělo 
uskutečnit již v roce 2020 při příležitosti 20. výročí založení Klubu důchodců 

Senioři České republiky
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v Žabčicích. Nepodařilo se to ani v roce 2021, kdy nás opět zasáhla proticovido-
vá opatření. Doufáme tedy, že napotřetí se náš záměr podaří uskutečnit.

Olga Mrkvicová
senioři České republiky

ZOO Lešná – zámeček

ZOO Lešná

Piešťany

V Přibicích

Do Denního stacionáře v Židlochovicích rádi přivítáme nové klienty. V přátel-
ském a pohodovém kolektivu zaručujeme příjemně strávený den plný zábavy 
i možnostmi naučit se a poznat něco nového. 
 Naše služba je určená pro ty, kterým jejich zdravotní znevýhodnění nedovolí 
docházet do běžného zaměstnání, a přitom by rádi trávili svůj den aktivně v pří-
jemném a podnětném prostředí. Denní stacionář nabízí širokou škálu aktivit. 
Individuálně se s Vámi domluvíme, co byste se chtěli naučit nebo v čem byste 
se chtěli zlepšit či zdokonalit. Zcela respektujeme přání klienta. 
 Cílovou skupinou je klient ve věku 16 až 65 let se zdravotním postižením, 
s mentálním postižením, jehož situace vyžaduje pravidelnou pomoc jiné fyzické 
osoby. Denní kapacita klientů je 10, což nám umožňuje se všem klientům plno-
hodnotně věnovat tak, jak potřebují.  

Provozní doba stacionáře: 
Pondělí až pátek 7:00 – 17:00 (čas může být přizpůsoben požadavkům klienta).

Kontakt: Sociální služby města Židlochovice, Masarykova 115, Židlochovice 
www.zidlochovice.cz

Kontakt na službu denní stacionář:
Vedoucí denního stacionáře, sociální pracovnice:

Mgr. et. Bc. Lenka Brázdová, DiS.
Telefon: 737 635 203

Email: stacionar@zidlochovice.cz

Ambulantní sociální služba
Denní stacionář Židlochovice
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I když jsem řemeslo kronikářky obce přestala vykonávat již před sedmi roky, 
nedala jsem si pokoj ani potom a sbírala nadále po obci od občanů vzpomínky 
a obrázky. Něco se také našlo i v pozůstalostech prvních dvou kronikářů obce.
 Chodila jsem za obyvatelkami DPS, pomáhali i členové a členky Klubu seni-
orů. Do toho na nás všechny přišlo náročné období pandemie, kdy jsme se ne-
mohli volně stýkat, a společenský život se zastavil. Já jsem si doma říkala: „Bylo 
by škoda, kdyby všechno, co jsi shromáždila, přišlo vniveč. Aspoň to nějak v po-
čítači uspořádej a ulož. Roky ti přibývají a za chvíli ti to třeba už nepůjde!”
 Až na počátku letošního roku mi přišla veliká pomoc. Paní Ivana Pospíšilová 
se ujala korektorské a redakční práce mého materiálu. Se souhlasem vedení obce 
bylo rozhodnuto, že práci nazvanou „Vzpomínky ze žabčických domů” můžeme 
připravit k vytisknutí v knižní podobě. Ta se pak stane součástí kronikářských 
zápisů uložených v archivu v Rajhradě a několik výtisků bude zařazeno do fondu 
obecní knihovny.
 Všechno se realizovalo v prvním půlroce a od srpna se již zmíněná publikace 
půjčuje čtenářům. Mně tak nezbývá než poděkovat všem, kteří mi vyšli vstříc a 
vzpomínali nebo mi půjčovali svoje zápisky, fotografie a jiné materiály. A proto-
že čas nepostojí, děkuji některým autorům vzpomínek již jen tam, kde se všichni 
jednou sejdeme.
 Zvláštní poděkování si zaslouží paní Ivana Pospíšilová, která s pochopením 
a erudicí sobě vlastní pomohla celou záležitost přivést ke zdárnému konci.

Ing. Stanislava Žižlavská

Poděkování

Milí přátelé cestovatelé, 
dnes se spolu vydáme do České Kanady. Tento název začal pro příhraniční ob-
last vymezenou obcemi Kunžak, Nová Bystřice a Slavonice používat jindřicho-
hradecký rodák Jaroslav Arnošt Trpák, novinář, propagátor aktivního života 
v přírodě a jindřichohradecký patriot. V následujícím článku si vám dovolím 
představit pár tipů na zajímavá místa, která by při návštěvě České Kanady nemě-
la uniknout vaší pozornosti. Na jejich prozkoumání vám jeden den stačit roz-
hodně nebude.
 První zastávkou bude obec Český Rudolec se svojí dominantou – zámkem, 
nazývaným též Malá Hluboká. Ten je nyní v soukromých rukou a majitel jej 
postupně dle svých finančních možností opravuje.
 Od seskupení skalek a balvanů nazvaných Skály Stálkov se s využitím Gra-
selovy naučné stezky vydáme po stopách známého lupiče Johanna Georga Gra-
sela (1790–1818), podle nějž se dodnes běžně užívá hanlivý výraz grázl. Se svou 
bandou okrádal a vraždil pocestné. Prohlédneme si jeho trojmužnou předovku, 
koupelnu, sluj. O skutečnosti, že dnes je území bývalého Graselova působiště, 
bohaté na stinná zákoutí a starobylé aleje, zcela mírumilovné a pocestným zde 
žádné nebezpečí nehrozí, svědčí umístění několika dětských letních táborů.
 Dále navštívíme rozhlednu U Jakuba nacházející se na Havlově Hoře. Roz-
hledna je součástí naučného lesoparku s mnoha herními prvky, přírodním blu-
dištěm, dětským hřištěm a nabídkou občerstvení. Pokračovat budeme naučnou 
stezkou vedoucí přes kaskády rybníků k asi nejznámějšímu balvanu celé České 
Kanady nazývanému Ďáblova prdel. 
 Vyznavači přírodního koupání, vodních sportů a kempování jistě ocení 
množství rybníků, k těm hodně oblíbeným patří např. Zvůle ležící jihovýchodně 
od Kunžaku nebo Osika kousek od Nové Bystřice. U obou je možno si vypůjčit 
šlapadlo, lodičku apod.
 V roce 1897 byla mezi obcí Nová Bystřice a městem Jindřichův Hradec zpro-
vozněna 33 km dlouhá úzkokolejná trať s rozchodem 760 mm vedoucí nádher-
nou přírodou České Kanady. Svezení vláčkem je zážitkem pro malé i velké. Bu-
dete-li mít štěstí jako my, můžete na trati potkat i parní lokomotivu. V zastávce 
Kaproun se nezapomeňte podívat na památník Járy Cimrmana nacházejícího 

Tip na výlet
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se v místě, kde byl mistr údajně vyloučen z vlakové přepravy. V Jindřichově 
Hradci stojí rozhodně za návštěvu Hrad a zámek Jindřichův Hradec, nabízející 
několik prohlídkových okruhů. My jsme zvolili prohlídku nejstarší části hradní-
ho a zámeckého areálu (postavené po roce 1220), Černé věže – hladomorny. Je 
vysoká 32 m, síla jejích zdí dosahuje až 3,5 m a po zdolání 149 schodů se můžete 
z jejího ochozu pokochat vyhlídkou na celé město a okolí. Dále jsme v rámci 
zvoleného okruhu navštívili černou kuchyň. Nenechali jsme si ujít ani putovní 
výstavu replik českých korunovačních klenotů a meče, které bylo možno vidět 
také s mistrovskou replikou středověkého žezla a jablka Karla IV. 
 Srdcem České Kanady je strážní hrad Landštejn nacházející se nedaleko Sta-
rého města pod Landštejnem. Byl založen Přemyslem Otakarem I. v roce 1222 
a představuje ojedinělý románský komplex. Jižně od Starého města pod Land-
štejnem můžete navštívit zámek Dobrohoř, který od roku 2013 prochází postup-
ně rekonstrukcí. V jeho interiérech se pořádají různé kulturní akce, nacházejí se 
zde umělecké výstavy, kavárnička a je nabízena i možnost se ubytovat. Další za-
jímavostí je hraniční kámen na Trojmezí, nacházející se nedaleko Starého města 
v místě setkání tří historických území – Čech, Moravy a Rakouska.
 Za pozornost jistě stojí i návštěva malé vesničky Maříž, proslavené ruční vý-
robou autorské keramiky vysoké kvality a nepřeberné škály barev. Ti kreativněj-
ší z vás si zde mohou dokonce namalovat svůj vlastní hrnek. Samotné vesničce 
hrozil v dobách normalizace zánik, ale hrstka lidí, kteří se zamilovali do jejího 
kouzla, se po revoluci v roce 1989 zapříčinila o její záchranu. V současné době 
zde trvale žije pouze 10 obyvatel, chátrající domy si zakoupili solventní umělci 
a upravili si je na chalupy. Krátká 1,5 km procházka kolem zříceniny zámku nás 
modřínovou alejí zavede k Zámeckého rybníku a rybníku Za Parkem. Zámecký 
park návštěvníkům nabízí jedinečnou ukázku toho, jakým způsobem se dá efek-
tivně zadržovat voda v krajině a podporovat biodiverzita.
 Dalším kouzelným městečkem jsou Slavonice, přezdívané perla renesance. 
Při procházce dvěma propojenými náměstími můžeme obdivovat propracované 
fasády měšťanských domů, které zdobí psaníčkové sgrafity a složitější figurální 
scény. Pohled na městečko z ptačí perspektivy nabízí Městská věž farního koste-
la Nanebevzetí Panny Marie. K dalším turistickým atrakcím a zajímavostem pa-
tří slavonické podzemí, zbytky opevnění, městské bašty a brány, novorenesanční 
synagoga, soukromé Muzeum samorostů, Pevnostní areál Slavonice, Minizoo 
Bejčkův mlýn s převážně domácími zvířaty, pozůstatky zaniklé středověké ves-
nice Pfaffenschlag, poutní Kostel Božího Těla a sv. Ducha ležící na Graselově NS 

– Slavonice nebo poutní Kostel Panny Marie Bolestné (Montserrat) na zelené 
TZ vedoucí údolím Moravské Dyje kolem několika zachovaných budov býva-
lých četných vodních mlýnů až do Dačic.
 Pro gurmánské jazýčky toužící ochutnat něco nového se taková možnost 
nabízí například v Rožnově, kde se na bizoní farmě v restauraci Bison ranch 
podávají bizoní speciality všeho druhu. Netradičním jídelníčkem disponuje 
i restaurace v již zmiňované vesničce Maříž. Spousta kavárniček a cukráren ve 
Slavonicích, Jindřichově Hradci nebo Nové Bystřici zve na lahodnou kávu či 
luxusní jadranskou zmrzlinu v tradičních a méně známých příchutích.
 Ať už se vydáte v České Kanadě kamkoliv, pěšky, na kole, vláčkem i autem, 
všude vás čeká krásná příroda plná skalních útvarů a balvanů, lesů, vodních 
ploch a romantických zákoutí. Spoustu nezapomenutelných zážitků vám přeje

Bc. Luboš Pospíšil
bývalý místostarosta obce

Český Rudolec

Graselova trojmužná předovka Rozhledna U Jakuba
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Ďáblova prdel 

Slavonice

Landštejn

Trojmezí

Úzkokolejná trať
Nová Bystřice – Jindřichův Hradec

Hrad a zámek
Jindřichův Hradec

Zámek Dobrohoř

Vážení přátelé cestování a přírody!
V této rubrice pravidelně nacházíte příspěvky spíše poznávací, spojené s nená-
silnou turistikou. Můj článek takový nebude, rozhodně není návodem k násle-
dování bez důkladné přípravy.
 Někdy začátkem srpna mě oslovil kamarád, horský vůdce Bohuslav Vlček, 
řečený „Boža”, kterého mnozí znáte, zda bych se nezúčastnil zájezdu do Itálie. 
Cíl – hora Gran Paradiso, 4 061 m n. m. Výzva to byla veliká, ale dva roky ne-
činnosti si na mém těle vybraly daň a do odjezdu zbýval na přípravu asi měsíc. 
Vidina, že opět spatřím své oblíbené Alpy, divoké bystřiny vytékající z ledovců, 
bizarní skalní útvary a jistá dávka dobrodružství, byly velmi lákavé.
 Tak 3. září vyrážíme, je nás celkem šest. Po krásné dálnici do Rakouska (kte-
rá bohužel končí u Mikulova), Německem, kouskem Švýcarska a za tmy jsme 
v Itálii. Na malém odpočívadle, kde bylo dokonce i WC, se rozhodujeme biva-
kovat. Noc je vlahá, hvězdy svítí jako lampiony, tak proč stavět stany. Ráno je 
vlivem rosy trochu „vlhké”, krátká snídaně a pokračujeme směr město Aosta. 
Odtud se vydáváme po horské silnici až k jejímu konci na parkoviště. Tady se 
převlékneme do „sportovního” a s plnou polní vyrážíme na chatu Vittorio Ema-
nuele 2 735 m n. m., kde máme zajištěný nocleh a večeři. Obsluhují nás mladí 
Nepálci, velmi milí a přívětiví lidé zvyklí na vysoké nadmořské výšky, ve kterých 
se začíná nedostávat kyslíku.
 Budíček ve čtyři, snídaně zajištěna před pátou, za tmy začínáme vybaveni 
čelovkami s výstupem. Cesta je hodně členitá, jde to pomalu, mrzne. Vycházející 
slunce a nádherné výhledy nás naplňují dobrou náladou. Při vstupu na ledovec 
se navážeme na lano a pokračujeme v mačkách. Obezřetnost je namístě, trhliny 
v ledovci jsou zrádné. Těsně před vrcholem ledovec končí hlubokou trhlinou, 
překlenutou kovovým žebříkem. Přechod přes něj představuje splnění bobří-
ka odvahy. Potom ještě krátký výstup po skále, dolů se raději nedívat, a jsme 
na vrcholu hory Gran Paradiso! Objímám krásnou sochu Madony, která vrchol 
zdobí, bliknu pár fotek a hajdy dolů.
 Vlajku Žabčic vztyčuji až dole na chatě, na vrcholu jsem neměl odvahu, ani 
prostor. Mrznoucí mlha a vítr si vybírají daň na mém nosu, lehce omrzá. Jsem 
sice rád, že jsem to dokázal, ale cesta dolů bude ještě hodně náročná. Musíme 
sestoupit zhruba 2 000 výškových m. Znovu přes kovový žebřík, opatrně sestu-
pujeme po ledovci plném hlubokých trhlin až na chatu, potom dalších 1 000 
výškových m dolů do kempu. Po deváté hodině večer stavíme stany, následují 
vzájemné gratulace a zasloužený odpočinek.
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 Ráno se přesunujeme k jezeru Lago Di Garda. Dvě krásné ferraty v okolí, vy-
nikající italská zmrzlina, v pizzerii zblajzneme šest druhů, každou jinou. Prostě 
samé příjemnosti.
 Kvůli zhoršujícímu se počasí vzdáváme nejtěžší ferratu v oblasti Rino Pisettu 
a už za deště se vydáváme přes Rakousko domů! „Dobrá příprava, pevná vůle, 
stanovení cíle, odhodlání a houževnatost ve spojení s dobrým vůdcem přináší 
úspěch.” Tato myšlenka se může hodit i novým zastupitelům obce, kterým tímto 
přeji hodně úspěchů v jejich práci.  

  Zdeněk Janek
mnohaletý zastupitel obce

Po ledovci
Poslední překážka – žebřík 

přes hlubokou trhlinu ledovci

Ještě za tmy se před pátou 
hodinou ranní vydáváme 
na cestu k vrcholu 

Potoky a mokřady jsou významné prvky v krajině. Na území naší obce jich bylo 
v minulosti víc, než by člověk podle dnešní situace očekával. Mizely s postup-
ným vysycháním krajiny, ke kterému významně přispěly regulace toků. Ty se 
prováděly ze dvou hlavních důvodů. Prvním z nich byla protipovodňová ochra-
na – v dobách, kdy bylo v krajině vody dostatek, měla prohloubená a napřímená 
koryta rychleji a efektivněji odvést velkou vodu. Druhým důvodem bylo zjedno-
dušení obdělávání polí a luk. Paralelně probíhalo odvodňování pozemků, které 
byly pro intenzivní zemědělství příliš vlhké. 
 Po tom, kde v minulosti v našem katastru tekla nebo stála voda, už jsou 
nyní vidět převážně jen stopy – příkopy v obci, záznamy v katastru, odlišnosti 
v porostech na fotomapách. Jedinou větší zachovanou vodotečí u nás je Šata-
va. Ta v minulosti meandrovala a občas i měnila své koryto v prostoru zvaném 
Dlouhé louky. Historický vývoj lze sledovat zhruba od poloviny 19. století, kdy 

Vrchol, kovová socha Madony S vlajkou Žabčic po sestupu na chatu

Zelené Žabčice:
Šatava – minulost, přítomnost a možná budoucnost
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také začaly významnější regulace toků. Nejjednodušší porovnání je možné na 
www.mapy.cz, když si zobrazíme mapu z 19. století, aktuální turistickou a letec-
kou. Na té poslední jsou dobře vidět světlejší místa, odpovídající poloze koryta 
před napřímením a zahloubením toku do současné podoby. 
 Podíl na vyschnutí krajiny měla mimo regulace toků i celková změna země-
dělského hospodaření, těžba písku, zvyšování odběrů podzemní vody a další 
faktory. Tyto vlivy působí dlouhodobě, v současnosti jsou ještě posilovány dů-
sledky klimatické změny. Nyní je heslem dne zadržování vody v krajině. To se 
dá provést více způsoby. Ideální je vrátit toky do stavu, kdy si mohou samovolně 
vytvářet koryto ve své nivě. Pak se obvykle kroutí, voda odtéká pomaleji, při po-
vodni se volně rozlévá do nivy a zasakuje, zvyšuje se tak hladina podzemní vody. 
Takové řešení je možné jen někde. Obvykle je nutné volit kompromis. A to je 
případ většiny délky toku Šatavy, pro kterou má podnik Povodí Moravy v rámci 
přírodě blízkých protipovodňových opatření již řadu let připravený projekt re-
vitalizace. Na úsek v Žabčicích ale zatím nedošlo. 
 Jak by měla opatření v našem katastru vypadat? Stávající koryto má být 
v úseku pod vyústěním kanálu z čističky (kousek pod můstkem na cyklostezce) 
zasypáno. Nové se má vlnit v pásu širokém asi 30 m, kde budou také tůně a ve-
getace. Rozsáhlejší úpravy pak budou až níže na toku, v přísnotickém lese. 
 Pokud se protipovodňové ochrany Žabčic týká, tak hlavním prvkem má být 
hráz, začínající mezi koupalištěm a čistírnou odpadních vod a dál podél odvod-
ňovacího kanálu, který vede od čistírny směrem k přísnotickému rybníku Lhéta. 
Tato stavba bude zřejmě náročnější než samotná revitalizace Šatavy, a to hlavně 
z důvodu nutných zásahů do inženýrských sítí.
 Co by měla realizace takového projektu přinést? Ochranu části obce před 
tzv. stoletou povodní. A taková hrozba není zanedbatelná, klimatická změna 
přináší mj. situace, kdy jsou delší období sucha střídána přívalovými dešti, vzni-
kají povodně a zátopy. Revitalizace Šatavy má, mimo podíl na protipovodňové 
ochraně, význam pro zvýšení diverzity krajiny a zlepšení jejího vodního režimu. 
A taky by to byl pěkný kousek přírody mezi poli. 
 A co ještě by se dalo pro Šatavu dělat? Zlepšit jakost vody, hlavně snížit pří-
sun živin, zejména fosforu. Toho lze dosáhnou např. vybudováním kořenové 
čistírny jako posledního stupně čistění odpadních vod.
 Další informace najdete na Facebooku, ve skupině Zelené Žabčice.

doc. RNDr. Světlana Zahrádková, Ph.D.

Na tomto místě jsme se Vás snažili seznámit s historií 
obce prostřednictvím žabčické kroniky, která byla vedena 
od roku 1924 tehdejším kronikářem panem Soukalem.
Jelikož pro vysoké stáří 83 roků nemohl tuto funkci na-
dále zastávat, zprostila ho rada MNV dnem 30.6.1961 
vedení obecní kroniky. Tím byl pověřen ředitel školy Zde-
něk Koníček.
Po 30 letech nepřetržitého vykonávání funkce kronikáře předal vedení kroniky 
p. Ing. Zbyňku Kroupovi.
Jeho nástupcem se v roce 1993 stal p. Ing. Zdeněk Koníček.

Rok 1994

Podle měření ŠZP dosáhly srážky 388,9 mm, přičemž srážkových dnů bylo 128, 
průměrná teplota za celý rok dosáhla 11,2 °C. V první polovině ledna bylo po-
časí neobvykle teplé, dokonce už vykvetly sněženky. Velikonoce v dubnu byly 
naopak velmi chladné. Vály studené větry a panovala oblačná obloha. V květ-
nu bylo počasí také celkově studenější. Koncem června a v červenci sužovala 
Žabčice a okolí vedra, horké byly i noci. Nepršelo a vegetace začala usychat. 
To uspíšilo začátek žní a zapříčinilo pozdější nedostatek brambor, jejichž cena 
se vyšplhala až na 25 Kč za kilo. Po žních nastalo opět deštivé období, koncem 
srpna přišlo oteplení. Podzim byl deštivý. Vánoce byly bílé, napadlo asi 8 cm, po 
Vánocích hned sníh roztál. 
 Praxe v ŠZP se zúčastnilo 13 osob, praktických cvičení 5 166 osob, exkurzí 
501 osob, z toho 300 ze zahraničí. Diplomových prací bylo vypracováno 34. Pro-
běhlo 10 propagačních akcí a 7 výzkumných úkolů. Propagační akce souvisely 
zejména s oslavami 70 let působení VŠZ v Brně. Počet přepočtených pracovníků 
ŠZP činil 169, průměrná mzda dosáhla výše 6 109 Kč. Mezi hlavní pěstované 
plodiny patřily: pšenice ozimá, ječmen ozimý, ječmen jarní, hrách, brambory 
rané, kukuřice na siláž, vojtěška, hořčice a čekanka. Jarní mrazík poškodil část 
květů meruněk, višně a zelené renklódy trpěly suchem. Nosnou plodinou zů-
stává réva vinná. Z živočišné výroby bylo odprodáno 289,32 t hovězího masa, 
9,43 t vepřového masa a 818 835 l mléka. U chovu skotu byla zjištěna řada nedo-
statků, a proto bylo rozhodnuto o výstavbě nové dojírny Alfa Laval. Stav skotu 
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ke konci roku: 825 ks, z toho 234 dojnic, průměrná denní dojivost 10,82 l mlé-
ka/1 dojnice. Bylo odchováno 99 telat ze 100 krav.  Prasat bylo ve stavu 176 ks. 
Odborová organizace pořádala lyžařský zájezd pro děti do Horní Lipové, ke Dni 
dětí promítala pohádku Aladin, bylo uskutečněno několik zájezdů a návštěv di-
vadel.
 Integra a.s. nestačila z kapacitních důvodů líhní pokrýt zájem o jednodenní 
kuřičky. Ty byly vyváženy také do zahraničí. Líheň v Přísnoticích vyproduko-
vala 4 miliony kuřat. Průměrný počet pracovníků činil 54 a průměrná měsíční 
mzda 6 239 Kč. Integra rovněž prováděla ve svých zařízeních výuku studentů, 
výzkumnou činnost a umožnila studentům vypracovat tématické diplomové 
práce.
 Na začátku ledna byla v obci zrušena pobočka České spořitelny. Občané si 
část vkladů převedli do nově vzniklé Poštovní banky, část do pobočky v ne-
dalekých Židlochovicích. V červnu byla v naší obci otevřena prodejna Quelle 
nabízející textil, drogerii, hračky, potřeby pro domácnost. Koncem října byla 
uzavřena Hospoda U Janků. V listopadu se v budově tzv. nové školy otevřela 
dílna na opravu čalouněného nábytku. 
 V listopadu 1994 proběhly komunální volby, ve kterých do nového ZO kan-
didovali zástupci tří politických stran – ODS, KDU-ČSL a KSČM. Ve volebních 
seznamech bylo zapsáno 1 066 voličů, k volbách přišlo 783 voličů, tedy 73,45 %. 
 Myslivecké sdružení mělo 28 členů a 2 hosty. Pořádali střelecké závody, opra-
vy chat a mysliveckých zařízení. Mimořádně se vydařil odchov bažantů. 
 Zahrádkáři měli 53 členů. Pořádali tradiční výstavu vín, brigády, zájezdy.
 TJ Sokol pořádal výlety dětí, brigády v okolí sokolovny a parku, Mikulášskou 
besídku, školení pro zdravotnice, návštěvu vánoční dětské diskotéky v Brně. 
Oddíl kopané odpracoval nespočet hodin na úpravě hřiště a okolí a pořádal 4 ta-
neční zábavy. Mužstvo získalo 32 bodů, což stačilo na 3. místo. 
 Hasiči oslavili 80. let svého trvání. Zasahovali u 5 požárů. Na závěr roku 1994 
předložili na obecní úřad žádost s návrhem na výstavbu nové hasičské zbrojnice, 
která by lépe vyhovovala soudobým požadavkům a potřebám obce s výhledem 
na zajištění požární ochrany v blízkém období. 
 Hlavní a největší výstavbou v obci byla III. etapa plynofikace (poslední). 
V létě byla v základní škole přeměněna část šaten na další učebnu. Před poštou 
a obecním úřadem vznikla parkovací plocha. Byla zde instalována také veřejná 
telefonní budka. Koncem srpna byla zahájena stavba skládky firmy A.S.A.
 Mateřskou školu navštěvovalo 47 dětí, v základní škole se učilo 69 žáků. 
Na škole pracovaly jazykové kroužky a kroužek pěvecký. Ve školní družině bylo 
30 žáků.

 Místní kino promítlo 33 filmů, ale ani jeden se nesetkal s návštěvnickým 
úspěchem. Pokles diváků se projevil i na celkové tržbě, která činila jen 19 184 
Kč, a to i přes zvýšení průměrného vstupného. Majitelé videorekordérů volí ra-
ději „domácí kulturu”. Neuskutečnilo se ani závěrečné představení ke konci roku 
pro školy, neboť nebyl nainstalován plynový agregát pro vytápění kina. Konalo 
se pět tanečních zábav a jeden ples. V místní knihovně si mohli čtenáři vypůjčit 
4 950 titulů. Knihovna eviduje 110 čtenářů, z toho 69 do 15 let. Hlavní hodový 
den se odbýval bez stárků, máje i tradičního průvodu obcí.
 Během roku 1994 se narodilo 14 dětí, z toho 10 chlapců a 4 dívky. Zemřelo 
16 občanů, z toho 10 mužů a 6 žen. Průměrný věk zemřelých činil 70,6 roku, 
do země bylo pochováno 7 zesnulých, ostatní měli kremaci. Nejstarší občanka 
obce oslavila 93. narozeniny. Vysokého věku nad 80 let se v roce 1994 dožilo 
celkem 22 občanů. Koncem roku činil počet obyvatel obce 1 450 osob.
 Ze zajímavostí, které se v roce 1994 v Žabčicích udály:
– 17. ledna byl v rybníku nalezen utopený místní občan (65 let), cizí zavině-

ní bylo později vyloučeno a toto zjištění utnulo různé nepodložené dohady 
o příčině tohoto neštěstí. 

– v červenci přebíhala na místní vlakové zastávce neopatrně koleje neznámá 
paní, která si do naší vesnice přijela koupit vajíčka. Zachytil ji projíždějící 
rychlík od Vranovic a odhodil ji na druhou kolej, kde ji v tu dobu projíždějící 
spěšný vlak od Brna usmrtil.  

– při příležitosti hodové neděle bylo vzpomenuto na dva význačné rodáky, 
akademického malíře Matěje Trojana a nadporučíka Františka Urbánka. Byla 
také uspořádána výstava loveckých trofejí, kterou si přišli návštěvníci pro-
hlédnout do místnosti na dvoře LD.

z obecní kroniky vybrala
Bc. Ivana Pospíšilová

předseda RrO
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